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CLUSTER ECOBUILD.BRUSSELS 

 

Brussel, het Europees labo 
voor duurzaam bouwen 

Door in 2015 in één keer het 
equivalent van alle 
passiefnormen toe te 
passen, is Brussel geslaagd 
voor een dubbele uitdaging: 
de stad is uitgegroeid tot de 
meest innovatieve stad van 
Europa, met expertise 
binnen alle vakgebieden van 
de waardeketen van 
duurzaam bouwen. 
Resultaat: vandaag is de 
hoofdstad van Europa ook 
de hoofdstad van een 
voortdurend groeiende 
sector. 

Parque Nacao Lissabon 

 

“Toen ik zag hoe ver we al 
gevorderd waren op het vlak van 
de uitputting van onze natuurlijke 
rijkdommen, konden we niet 
langer de andere kant op kijken. 
Brussel is vandaag de eerste 
passieve stad ter wereld”. En dat is 
mede te danken aan Sebastian 
Moreno-Vacca, architect-oprichter 
van het bureau A2M. Als lid van de 
cluster ecobuild.brussels werkt hij 
samen met 200 andere bedrijven 
en 30 partners aan de huidige 
positie van Brussel als groene 
stad. 

 

Aan de oorsprong van deze 
competitie, die Brussel 10 jaar 
voorsprong oplevert op alle 
andere landen, ligt de beslissing 
om direct “van niets naar passief” 
te gaan. Sinds 2015 en de 
invoering van de EPB in Brussel 
moet elke nieuwbouw of 
renovatie ter waarde van meer 
dan 75% van de externe 
enveloppe voldoen aan de 
passiefnormen. De coördinator 
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van de cluster, Emmanuel Malfeyt 
vult aan: “Terwijl deze overgang in 
Vlaanderen en Wallonië 
stapsgewijs verloopt, hebben onze 
Brusselse bedrijven zich op meer 
abrupte wijze aangepast. Ze 
konden concepten real-life testen 
in een stedelijke omgeving: die 
praktische ervaring maakt hen 
uniek”. 

 

NR. 1 VÓÓR 
DUITSLAND !  

Hoe kun je een beschermd 
gebouw renoveren volgens de 
milieunormen ? Een moestuin op 
het dak, waarom, hoe? De 
ervaring van de Brusselaars geeft 
hen een lengte voorsprong. “Wij 
verbruiken maximaal 15 
kWh/m2/jaar voor verwarming, 
terwijl Duitsland, nochtans de nr. 
1 op milieuvlak, blijft steken op 
45”, aldus een verheugde 
Emmanuel Malfeyt. 

De circulaire economie is de 
sleutel tot de oplossing van het 
probleem van de CO2-uitstoot: het 
bouwen van zeer energie-
efficiënte gebouwen volstaat niet 
langer, voortaan moet ook 
rekening worden gehouden met 
de impact van de productie van 
materialen en van afbraak. De 
projectoproep Be Circular geeft 
Brusselse bedrijven de kans om 
met innovatieve ideeën te 
experimenteren. 

 

DUURZAAM 
BOUWEN OF HET 
SUCCESVERHAAL 
VAN  BRUSSEL  

SKYFARMS : THE SKY IS 
THE GREEN LIMIT 

Het welzijn op het werk 
bevorderen door groenten te 
telen, de ondernemersgeest aan 
te wakkeren en het bewustzijn van 
een  
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verantwoorde consumptie te 
vergroten… De globale idee van 
Skyfarms is om met een moestuin 
drie ambities in één keer waar te 
maken! 

 

“We wilden naar 

een hoger niveau 

om een 

fantastisch 

project tot stand 

te brengen” 

De grondleggers van het bedrijf 
zijn Véronique De Wever en 
Augustin Nourissier. Zij studeerde 
rechten, hij talen en ze zetten hun 
professioneel parcours 
gezamenlijk verder na een 
weekend voor “Ondernemers” in 
het kader van duurzame 
ontwikkeling. Vandaag is Skyfarms 
zich volop aan het ontwikkelen en 
bevindt het bedrijf zich in een 
investeringsfase. Als winnaar van 
de publieksprijs tijdens de  
hub.awards 2019 trad het 
ondernemersduo ook toe tot de 
ondernemingen die lid zijn van de 
Brusselse cluster voor circulaire 
economie Circlemade. Zij staan in 
voor het beheer van de cluster. 

A2M : NAAR PASSIEF EN… 
VERDER ! 

 
“Brussel een 

ecologisch 

veerkrachtige 

architectuur geven” 

Met 19 als “Voorbeeldgebouwen 
van het Brussels Gewest” 
bekroonde projecten bekleedt het 
architectenbureau A2M een 
centrale plaats op de Brusselse 
markt voor groen bouwen. Zelfs 
meer dan dat, dit bureau plaatste 
Brussel binnen deze sector 
wereldwijd helemaal bovenaan de 
top. Aan het hoofd van A2M staat 
Sebastian Moreno-Vacca, 

een visionair architect die leiding 
geeft aan een team van 25 zeer 
geïnspireerde medewerkers. “Wij 
staan voor een veerkrachtige 
architectuur, die zich aanpast aan 
veranderingen op 
programmatorisch vlak (een 
kantoor zou kunnen omgevormd 
worden tot woning), en op het 
vlak van technologie en milieu”, 
licht Aline Branders, vennoot bij 
A2M, toe. Het leitmotiv van dit 
kantoor: meewerken aan het 
klimaatherstel door het creëren 
van “koolstofneutrale” steden. En 
de professor architectuur (ULB-
Horta LaCambre) zet zich daarvoor 
in door haar “passieve” knowhow 
op actieve wijze te exporteren 
naar Europa, en meer recent naar 
de Verenigde Staten. Work in 
progress! 

BATITERRE : 
RECUPERATIE VAN 
BOUWMATERIALEN’ 

Door zorgvuldige afbraak kunnen 
een aantal herbruikbare 
materialen worden 
gerecupereerd. Deze vaststelling 
lag aan de basis van Batiterre: 
“We hebben een netwerk 
gecreëerd voor hergebruik van 
bouwmaterialen. Naast het belang 
voor het milieu, biedt Batiterre 
ondernemers ook een gratis 
ophaaldienst van materialen die 
we daarna hergebruiken. “, legt 
Nicolas Smets uit, die 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Auchan's vegetable garden in Kirchberg 

“Ons 

duurzaam 

project wil ook 

opleiding geven 

aan mensen 

die moeilijk 

toegang vinden 

tot de 

arbeidsmarkt” 

zijn eerste job vol passie uitvoert. 
Na een jaar rondreizen met de 
rugzak zocht de handelsingenieur 
een job die paste bij zijn waarden. 
Bingo ! Samenwerking tussen 
Batigroup, specialist op het vlak 
van duurzaam bouwen, en de 
Groupe Terre, bekend voor de 
recuperatie van kleding. “De 
pilootfase die eind 2019 werd 
afgesloten, is doorslaggevend. Ook 
het creëren van plaatselijke jobs is 
een van onze centrale 
aandachtspunten, we gaan een 
tweede persoon aanwerven en 
onze activiteit ontwikkelen”. ◉ 

Emmanuel Malfeyt, coördinator van de 
cluster ecobuild.brussels 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
NEOMAG 25 


